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مدیرعامل شرکت بهره برداری متروی تهران 
اعلام کرد

یارانه بلیت مترو در خزانه دولت

مدیرعامل ش��رکت بهره ب��رداری متروی 
 ته��ران ب��ا بی��ان اینک��ه دول��ت کمت��ر از
۱۴ میلی��ارد یارانه بلیت مترو پرداخت کرده 
است، از وضعیت پرداخت های دولتی در این 
زمینه انتقاد کرد. به گ��زارش »وطن امروز«، 
محسن نائبی، مدیرعامل شرکت بهره برداری 
متروی تهران  با بی��ان اینکه دولت در بحث 
مترو پول پرداخت نمی کند، گفت: از ابتدای 
سال تاکنون کمتر از ۱۴ میلیارد تومان یارانه 
بلیت پرداخت ش��ده اس��ت. به گفته نائبی، 
در ح��ال حاضر درخواس��ت هزار و هش��ت 
واگ��ن را ارائه کرده ایم ک��ه باید دولت در این 
زمین��ه کمک کند. وی عن��وان کرد: پیش از 
این تعداد ایس��تگاه ها کم ب��ود اما با توجه به 
گسترش خطوط باید تعداد قطارها را افزایش 
دهیم و اگر تولید داخل بتواند پاس��خگوی ما 
باشد از آن استفاده و اگر نتواند نیازهای ما را 
تأمین کند قطعات را از خارج وارد می کنیم. 
مدیرعامل شرکت بهره برداری متروی تهران 
ب��ا بیان اینکه از ابتدای س��ال جاری تاکنون  
حدود 20 درصد نس��بت به سال گذشته در 
تولیدات داخلی افزایش تولید داشته ایم، اظهار 
داش��ت: در قطارها و تجهی��زات نیز به دنبال 

بومی شدن هستیم.

میراث فرهنگی درباره قطع 
درختان سعدآباد پاسخگو باشد

عضو فراکسیون میراث فرهنگی در مجلس 
ب��ا تاکید بر ضرورت برخورد قاط��ع با افرادی 
که اقدام به قطع درختان مجموعه س��عدآباد 
کردند، خواس��تار اع��ام دلایل ای��ن اقدام از 
سوی مدیران میراث فرهنگی شد. ابوذرندیمی، 
عضو فراکسیون میراث فرهنگی در مجلس در 
واکنش به قطع ۱۴ اصله درخت در مجموعه 
کاخ س��عدآباد از سوی مدیران سازمان میراث 
فرهنگ��ی و گردش��گری، گفت:  ای��ن اقدام با 
هردلیل و علتی که انجام ش��ده باشد به هیچ 
وجه قابل قبول نیس��ت، زی��را درحال حاضر 
کاش��ت هر درخت جدای از مصارف صنعتی 
و انرژی دارای وجوه فرهنگی بس��یاری است 
که در ادیان نیز به آن تاکید ش��ده است. عضو 
فراکسیون میراث فرهنگی در مجلس با تاکید 
ب��ر ضرورت برخورد قاطع ب��ا افرادی که اقدام 
به قطع درختان مجموعه س��عدآباد کردند، به 
خانه ملت عنوان کرد: دلایل این اقدام از سوی 
مدیران میراث فرهنگی باید مشخص شود. وی 
با اش��اره به اینکه دلایل این اقدام نادرس��ت و 
غیرقابل قبول باید مشخص شود، تصریح کرد:  
به طور کلی حذف ه��ر درخت حذف زندگی 
است، زیرا در بیشترکانشهرها از جمله تهران 

درختان ریه های تنفسی محسوب می شوند.

جریمه خودروهاي فاقد معاینه فني 
از طریق دوربین ها

 با راه اندازی نرم افزار معاینه فنی یکپارچه 
اطاعات خودروها در اختیار پلیس قرار گرفت 
و امکان شناس��ایی خودروه��ای فاقد معاینه 
فنی از طریق دوربین های س��طح شهر فراهم 
ش��د.جعفر تشکري هاش��مي، معاون شهردار 
ته��ران در این باره به خبرگزاری صدا وس��یما 
اظهار داش��ت: پلیس در س��ال هاي گذش��ته 
در زمین��ه برخورد ب��ا خودروهایي که معاینه 
فني ندارند همکاري خوبی داش��ته است. وي 
خاطرنش��ان کرد: خوش��بختانه ب��ا راه اندازي 
نرم افزار س��یمفا )معاینه فني یکپارچه( همه 
اطاعات خودروهایي که معاینه فني دارند در 
این نرم افزار موجود اس��ت و در اختیار پلیس 
نیز ق��رار دارد.  معاون حمل ونق��ل و ترافیک 
ش��هرداري ته��ران افزود: پلی��س مي تواند در 
سراس��ر کش��ور با مقایس��ه بان��ک اطاعاتي 
خ��ودش، هر خودرویي را که بیش از 5 س��ال 
عمر دارد و فاقد معاینه فني است جریمه کند. 
به گفته تشکري هاشمي، هم اکنون دوربین هاي 
پاک خوان براي رصد معاینه فني آماده شده 
اس��ت و مش��کلي در این زمینه وجود ندارد و 
از پلی��س این انتظار وج��ود دارد که از این به 
بعد از طریق دوربین ها و اطاعات ثبت ش��ده 
خودروه��اي بدون معاینه فني را جریمه کند. 
وي درباره نرم افزار سیمفا خاطرنشان کرد: این 
نرم افزار با تاش وزارت کشور در تهران و سایر 
کانشهرها راه اندازي شده است و مشکل جدي 
در این باره وجود ندارد.  معاون شهردار تهران 
با بیان اینکه امس��ال حدود 22 روز در تهران 
شرایط بس��یار بد آب و هوایي را شاهد بودیم، 
عنوان کرد: باید س��الم ب��ودن خودروها رصد 
شود و این ارزیابي مي تواند کمک خوبي براي 

تصمیم گیري مدیران باشد.

معاون وزیر آموزش وپرورش خبر داد
برنامه ریزی برای اجرای کدینگ 

»سیستم کدینگ یا رمزنگاری دانش آموزی 
را توس��عه خواهی��م داد تا آنها ب��ا وارد کردن 
ک��د ب��ه م��واد آموزش��ی در فض��ای مجازی 
باش��ند«. حجت الاسام  دسترس��ی داش��ته 
محی الدین بهرام محمدیان، معاون پژوهش��ی 
وزیر آموزش وپرورش با بیان این مطلب به مهر 
گفت: به دنبال این هستیم تا با مطالعه جدید 
سیاست های کیف الکترونیکی، آموزش با تبلت 
و کدینگ دانش آموزی را که چند س��ال پیش 
مطرح کرده بودیم تعقیب کنیم و فناوری های 
جدی��د را در حوزه آموزش توس��عه دهیم. وی 
اف��زود: معتقدیم باید در چش��م انداز ۱۴0۴ به 
فناوری ه��ای جدید در بخ��ش آموزش مجهز 
ش��ویم. حجت الاس��ام محمدیان تاکید کرد: 
سیس��تم کدینگ یا رمزنگاری دانش آموزان را 
توسعه خواهیم داد و براساس آن دانش آموزان 
با داشتن یک کد وارد فضای مجازی می شوند. 
به گفته وی، در برنامه ششم سازمان پژوهش 
و برنامه ریزی توسعه فناوری های جدید دنبال 

می شود. 

مدارس پایتخت مغازه می شوند
مدی��رکل آموزش وپرورش ش��هر تهران از 
تبدیل کارب��ری مدارس مرک��زی پایتخت به 
تجاری، با هدف تامین بودجه نوسازی مدارس 
فرسوده خبر داد. اسفندیار چهاربند، مدیرکل 
آموزش وپرورش ش��هر تهران با اشاره به اینکه 
بی��ش از ۳0 درصد م��دارس در حال تخریب 
و نیازمند نوسازی اس��ت، گفت: برای نوسازی 
و مقاوم س��ازی این مدارس به ۳ هزار میلیارد 
تومان بودجه نیاز داریم. وی به مهر بیان داشت: 
برای تامین بودجه مورد نیاز نوسازی مدارس، از 
اعتبارات دولتی و کمک های خیرین مدرسه ساز 
استفاده می کنیم. همچنین در تاشیم حکمی 
درباره اولویت تخریب و نوسازی مدارس فرسوده 
در برنامه شش��م توس��عه بگنجانیم. مدیرکل 
آموزش وپرورش شهر تهران ادامه داد: بخشی از 
بودجه مورد نیاز برای تخریب و نوسازی مدارس 
فرسوده از طریق تغییر کاربری مدارس واقع در 
بافت مرکزی تهران تامین می شود. در این طرح 
مدارس بافت مرک��زی بویژه در منطقه ۱2 به 
تجاری تغییر کاربری می دهند تا از س��ود این 
کار برای نوسازی دیگر مدارس استفاده کنیم.
چهاربند تاکی��د کرد: مذاکراتی با ش��هرداری 
تهران و کمیس��یون ماده 5 انجام ش��ده و این 

تغییر کاربری انجام خواهد شد. 

تأخیر در پرداخت مطالبات پرستاران
رئیس ش��ورایعالی نظام پرستاری با اشاره به 
چالش هایی که در حوزه پرستاری وجود دارد از 
تاخیرهای چندماهه در پرداخت کارانه پرستاران 
انتقاد کرد. ب��ه گزارش »وطن ام��روز«، طاهره 
زاهد صفت، رئیس ش��ورایعالی نظام پرستاری با 
اشاره به چالش هایی که در حوزه پرستاری وجود 
دارد، گفت: برای برون رفت از این چالش ها، باید 
یک نگاه سه جانبه متشکل از معاونت پرستاری 
وزارت بهداش��ت، دانش��کده های پرس��تاری و 
سازمان نظام پرستاری در تصمیم گیری ها حضور 
داشته باشند. زاهدصفت به تاخیرهای چندماهه 
در پرداخت کارانه پرس��تاران اشاره کرد و افزود: 
انباش��ت مطالبات پرس��تاری، دردسرساز شده 
است. رئیس ش��ورایعالی نظام پرستاری کشور 
خاطرنشان کرد: بستر محیط کار برای پرستاران 
بسیار سخت تر ش��ده است. از همین رو، باید به 
س��متی برویم که در تعامل با معاونت پرستاری 
وزارت بهداش��ت و دانشکده های پرستاری، این 

مشکات را حل کنیم. 

  ایرج عربی، مدیرکل درمان بنیاد ش��هید و 
امور ایثارگران از حضور متخصصان بین المللی 
برای درمان جانبازان در کش��ورمان خبر داد و 
گفت: در بهمن ماه سال جاری چند تیم پزشکی 
خارجی ب��رای معاین��ه و انجام ام��ور درمانی 
جانب��ازان و همچنین هم اندیش��ی و آموزش 
پزشکان کلینیک های چندتخصصی بنیاد شهید 

و امور ایثارگران به کشورمان سفر می کنند.
  به��زاد انگورج، معاون امور جنگل س��ازمان 
جنگل، مراتع و آبخیزداری کش��ور با اشاره به 
اجرای پروژه مدیریت چندمنظوره جنگل های 
هیرکانی با مشارکت برنامه عمران ملل متحد 
)UNDP( و صن��دوق تس��هیات جهان��ی 
محیط زیست )GEF( در ۴ حوزه از استان های 
گیان، مازندران و گلستان اظهار داشت: تغییر 
مدیریت وابسته به چوب و حفظ تنوع زیستی 
و پایداری خدمات اکوسیس��تمی از مهم ترین 

اهداف اجرای پروژه هیرکانی است.

آوای شهر

گ�روه اجتماعی: گوی��ا تعامل میان 
بهداش��ت و درمان تبدی��ل به تقابل 
علم و ثروت ش��ده به  طوری که غالب 
اف��راد اگرچ��ه علم را بهت��ر از ثروت 
می دانند ام��ا در عمل حتی در علم، 
به دنبال ثروت هستند. در این راستا 
سیدحسن هاشمی، وزیر بهداشت نیز 
از ابتدای اجرای طرح تحول، بارها از 
اهمیت بخش بهداشت سخن گفته 
است اما در نهایت متهم به فراموشی 
بهداش��ت و هدای��ت منابع به بخش 
درمان شده اس��ت.  معاون بهداشت 
وزیر نیز همی��ن مواضع را دارد و اگر 
از وی پرسش شود که چرا به بخش 
بهداشت کم توجهی شده، بدون شک 
فرد پرسش��گر را متهم به کم سوادی 

می کند.
7 برنامه بهداشتی در دستور کار ■

 به گ��زارش تس��نیم، علی اکبر 
سیاری از پیگیری 7 برنامه در بخش 

بهداش��ت خبر داده اس��ت  که خدمت رسانی به 
روستاییان، اصاح برنامه پزش��ک خانواده استان 
فارس و مازندران، برنامه های مختص به جمعیت 
حاشیه شهر، خودمراقبتی و همکاری بین بخشی 
و بهداش��ت عمومی از جمله آنهاس��ت. همچنین 
علیرضا دلاوری، دبیر سابق شورای سیاست گذاری 
س��امت وزارت بهداش��ت نیز معتقد است تحت 
پوش��ش قرار گرفتن ح��دود ۱0 میلی��ون نفر از 
حاشیه نشینان شهر، تنها بخشی از خدمات حوزه 

بهداشت بوده است.
مظلومیت بهداشت در برابر درمان ■

این برنامه ها اما منتق��دان طرح تحول را اقناع 
نمی کند و از نظر آنها مظلومیت بخش بهداش��ت 
بسیار ریشه ای تر از این حرف هاست. حرف منتقدان 
این اس��ت که اگر به موازین بهداشتی توجه نشود، 

انواع بیماری به س��رعت رش��د کرده و نیاز ما را به 
کادر درمانی، بیمارستان و پزشک بیشتر می کند. 
سیدمحمدحسین صداقت کشفی، کارشناس ارشد 

مهندس��ی بهداش��ت  درباره  
نتایج ای��ن فرآیند عنوان کرد: 
از آنجاک��ه درمان به دلیل نیاز 
فوری مردم س��ودآور اس��ت، 
ب��ه تدریج ب��ه محل��ی برای 
کس��ب درآمد و کار اقتصادی 
بدل خواهد ش��د ک��ه یکی از 

معض��ات آن، تبدی��ل امر مقدس درم��ان به کار 
سخیف تجارت مالی است.

وی دانش��گاه های عل��وم پزش��کی را نیز دچار 
بیماری درمان زدگی می داند و از اینکه دانشگاه های 
علوم پزش��کی، بیشتر زمان و بودجه خود را صرف 

تربی��ت درمانگ��ران و کادر درمانی ک��رده و کمتر 
حساس��یتی برای تربیت نیروی بهداشتی قائلند، 
گله مند اس��ت. محمدحس��ین تقدیس��ی، رئیس 
انجم��ن آموزش بهداش��ت و 
ارتقای س��امت نی��ز با تایید 
این موضوع بیان داشت:حتی 
رویکرد رش��ته های پزش��کی  
ما هم پیشگیرانه نیست. کما 
اینکه ما فقط اس��م پزش��ک 
خانواده را به کار برده ایم و هیچ 
توجهی به تربیت نیروهای آن نداش��ته ایم. رویکرد 
دانش��جویان و دانش��کده های پزشکی ما هم هیچ 
تغییری نکرده است. وی با اشاره به اهمیت بهداشت 
محوری دانش��کده های پزشکی، تصریح کرد: البته 
اصاح این مورد در زمره کارهای پیچیده ساختاری 

قرار می گیرد که یک شبه قابل انجام 
نیست.

درم�ان در کانون توجه حتی در  ■
استخدام

وضعی��ت  حت��ی  منتق��دان 
استخدامی های وزارت بهداشت را نیز 
زیر نظر گرفته و سازوکار آن را مصداق 
تبعیض میان بخش های بهداش��ت 
و درم��ان می دانند. صداقت کش��فی، 
کارش��ناس ارشد مهندسی بهداشت  
ضمن گایه از اینکه سهمیه بیشتر 
استخدامی ها به درمانگران اختصاص 
داده می ش��ود، اف��زود: نیم نگاهی به 
آگهی های استخدام سنوات گذشته 
و حتی بررس��ی آمار اس��تخدام های 

موردی، این ادعا را ثابت می کند.
جدایی بهداشت از درمان ■

وی با انتقاد از اینکه قسمت عمده 
بودجه های تحقیقات نظام سامت نیز 
به بخش درمان اختصاص داده شده، 
در ادامه یک راه حل مطرح می کند که همانا جدایی 
وزارت بهداش��ت از وزارت درمان است.  این راهکار 
تغییر ساختار را رئیس انجمن آموزش بهداشت نیز 

قبول دارد اما آن را به شکل دیگری بیان می کند.
همچنین تقدیس��ی، رئیس انجم��ن آموزش 
بهداشت و ارتقای سامت با یادآوری اینکه از ابتدا 
هم این نیاز احس��اس شد که بهداش��ت و درمان 
باید به واحد سامت تبدیل شود، تصریح کرد: در 
گذشته معاونت سامت ایجاد شد اما باز هم تمام 
بودجه های بهداش��ت را در بخ��ش درمان هزینه 
کردند. بنابراین اگر زیرساخت ها بخوبی فراهم نشود، 
راه به جایی نخواهد برد. وی خاطرنشان کرد: صرف 
اینکه پیشنهاد دهیم معاونت ادغام شود، مشکلی 
حل نمی شود. مش��کل نگاه غیرکارشناسی وزارت 

بهداشت به مسائل است.

موضوع »بهداشت« در حاشیه برنامه های مدیران وزارت بهداشت قرار دارد

2 چالش مهم حوزه سلامت 
نیمکت

تعامل میان بهداشت و درمان تبدیل 
به تقابل علم و ثروت شده به  طوری 
که غالب افراد اگرچه علم را بهتر از 
ثروت می دانند اما در عمل حتی در 

علم، به دنبال ثروت هستند

معاون فرهنگی قوه قضائیه:

برای امری نامبارک، اسم »همباشی سیاه« بهتر است
رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا تشریح کرد

شرایط تمدید سنوات تحصیلی مشمولان دانشجو
گروه اجتماع�ی: معاون فرهنگی 
قوه قضائیه معتقد است درباره نقد 
ازدواج های به اصطاح س��فید، به هیچ وجه از واژه 
ازدواج سفید برای این امر نامبارک استفاده نکنند، 
چراکه این عمل نه ازدواج به حس��اب می آید و نه 
سفید است و پیشنهاد کرد عبارت »همباشی سیاه« 

جایگزین آن شود. به گزارش 
حجت الاسام  امروز«،  »وطن 
هادی صادقی، معاون فرهنگی 
قوه قضائیه با بی��ان اینکه هر 
ج��ا س��خن از حق��وق صرف 
آورده ایم، ضرر کرده ایم، افزود: 

پیشنهاد می کنم درباره حقوق شهروندی و امثالهم 
نیز عبارت حقوق و مسؤولیت ها را توأمان بیاورید، 
چراکه در برابر هر حق، تکلیف و مسؤولیتی وجود 
دارد و اگر تنها به دنبال حقوق باشیم، ضرر خواهیم 
ک��رد. وی با بی��ان اینکه نبای��د در این موضوعات 
دنباله رو تفکرات لیبرال غربی بود، افزود: به عنوان 
مثال در همین موضوع ازدواج بیش از آنچه درباره 
مس��ؤولیت های طرفین ازدواج و زوجین صحبت 

ش��ود، درباره حقوق آنها تبلیغ شده که نتیجه آن 
افزایش قابل توجه طاق در جامعه مان اس��ت. این 
استاد حوزه و دانشگاه با بیان اینکه هرچه ازدواج ها 
مدرن تر شد، طاق هم افزایش یافت، گفت: در ۱0 
سال گذشته نسبت ازدواج و طاق ۱0 به یک بود 
که این آمار امروز به نس��بت ۳ به ۱ نزدیک ش��ده 
اس��ت، یعنی در براب��ر هر ۳ 
ازدواج یک طاق در کشور رخ 

می دهد.
صادقی تش��ابه حقوق زن 
و مرد را غلط دانس��ت و افزود: 
حقوق زن و مرد شبیه به هم 
نیست، بلکه متعادل است و باید عدل و انصاف در 
حقوق زن و مرد رعایت ش��ود. وی با بیان اینکه در 
فرهنگ اسامی بنیان های بسیار قوی برای مباحث 
حقوق ش��هروندی داریم، افزود: فرهنگ اسامی از 
این باب بس��یار غنی است، از رفتارها و فرمایشات 
پیامبر گرامی اسام)ص( و امیرالمومنین)ع( گرفته 
تا رساله الحقوق امام سجاد)ع( همه و همه نشانگر 

اهمیت توجه به این موضوع در اسام است.

گ�روه اجتماع�ی: رئیس س��ازمان 
وظیفه عمومی ناجا شرایط تمدید 
سنوات تحصیلی مشمولان دانشجوی داخل و خارج 
از کشور را تشریح کرد. به گزارش »وطن امروز«، سردار 
سیدحمید صدرالسادات، رئیس سازمان وظیفه عمومی 
ناجا درباره شرایط تمدید سنوات تحصیلی مشمولان 

دانشجو اظهار داشت: برابر تبصره 
یک م��اده ۳۳ قان��ون خدمت 
دانش��جویان  عمومی  وظیف��ه 
داخ��ل و خارج از کش��ور برای 
تحصی��ل در مقط��ع کاردان��ی 
 2/5س��ال، کارشناسی پیوسته

5 سال، کارشناسی و کارشناسی ارشد ناپیوسته ۳ سال، 
دکترای حرفه ای ۸ سال و دکترای تخصصی ناپیوسته 
۶ سال مهلت تحصیل دارند. وی افزود: برابر تبصره 2 
ماده ۳۳ همین قانون چنانچه دانشجویان داخل کشور 
موفق به فراغت از تحصیل در مدت های تعیین ش��ده 
می ش��وند با ارائه نامه از دانشگاه محل تحصیل مبنی 
بر موافقت کمیس��یون موارد خاص دانش��گاه با ادامه 
تحصیل مش��مول همراه تعداد واحدهای باقی مانده 

 وی و در صورت داش��تن شرایط فراغت از تحصیل تا
2 ترم مدت سنوات تحصیلی اولیه آنها تمدید می شود 
و پس از آن نیز از یک سال مهلت معرفی برای تعیین 
تکلیف خدم��ت وظیفه عمومی برخ��وردار خواهند 
بود. صدرالس��ادات درباره دانشجویان خارج از کشور 
یادآور ش��د: چنانچه این گروه از دانش��جویان نتوانند 
در مهل��ت س��نوات تحصیلی 
اولی��ه فارغ التحصیل ش��وند، با 
ارائه درخواست از وزارت علوم یا 
وزارت بهداشت به مرکز وظیفه 
عمومی تهران بزرگ، می توانند 
در صورت داش��تن ش��رایط از 
تمدید یکساله سنوات تحصیلی اولیه بهره مند شوند و 
پس از آن نیز به مدت یک سال مهلت دارند تا وضعیت 
خدمت س��ربازی خود را تعیین تکلیف کنند. رئیس 
سازمان وظیفه عمومی ناجا تصریح کرد: مهلت ارائه 
درخواست برای تمدید سنوات تحصیلی حداکثر تا ۶ 
ماه پس از اتمام سنوات تحصیلی اولیه است و چنانچه 
مش��مولان بعد از آن اقدام کنند، به درخواس��ت آنها 

ترتیب اثری داده نمی شود.

نظام وظیفهچهره روز

پنجشنبه  24 دی 1394وطن امروز  شماره 1796 

کوتاه و گویا

پرستاران

گروه اجتماعی: براساس اطاعات 
ایستگا های سنجش آلودگی هوا، 
ش��اخص کیفیت هوای پایتخت طی روز گذشته  
روی عدد ۱۴9 قرار گرفت این در حالی اس��ت که 
با توجه به پایداری هوا و پیش بینی های س��ازمان 
هواشناسی، بر غلظت آلاینده ها در روزهای پایانی 
هفته افزوده خواهد شد. محمد رستگاری، معاون 
نظارت و پایش محیط زیست استان تهران  درباره 
وضعیت کیفیت هوای تهران با توجه به پایداری هوا 
در روزهای گذشته گفت: براساس اطاعات رسیده 
از ایستگاه های سنجش آلودگی هوای شهر کیفیت 
هوای تهران طی روز چهارشنبه نیز در شرایط ناسالم 
برای گروه های حساس قرار گرفت. وی یادآور شد: 
 در این روز میزان غلظت آلاینده های با قطر کمتر از
2/5 میک��رون به عدد  ۱۴9 رس��یده اس��ت و این 
نش��ان دهنده وضعیت ناس��الم هوا برای گروه های 
حساس است. رس��تگاری درباره ادامه آلودگی هوا 
و احتمال تشدید آن در روزهای آینده تصریح کرد: 
با توجه به پایداری هوا و پیش بینی های س��ازمان 
هواشناسی پیش بینی می شود غلظت آلاینده ها در 
روز پنجشنبه افزایش داشته باشد و هوا همچنان 
در شرایط ناسالم باقی بماند. به گفته وی براساس 
داده های ایستگاه های سنجش آلودگی هوا شاخص 
کیفی هوا روی ع��دد ۱۴9 قرار گرفته که تنها به 
میزان یک رقم با وضعیت قرمز و هش��دار )۱50( 

فاصله دارد.
ناتوانی محیط زیست در برابر آلودگی هوا ■

ای��ن در حال��ی اس��ت ک��ه مدیرکل س��ابق 
محیط زیست استان تهران با ابراز تاسف از پدیده 
آلودگ��ی هوا در تهران و کانش��هرها، س��ازمان 

حفاظت محیط زیست را در 
برابر این مشکل ناتوان دانسته 
محمدباق��ر صدوق،  اس��ت. 
مدیرکل سابق محیط زیست 
استان تهران با نقد راهکارهای 
مقابله با آلودگ��ی هوا درباره 
این موضوع که تعداد روزهای 
پاک نسبت  به گذشته بیشتر 
شده اس��ت، گفت: آمارهایی 
که  ارائه می شود قابل اعتماد 
نیس��ت و نوعی عددس��ازی 

اس��ت. وی بیان داشت: عمده ترین دلیل آلودگی 
هوای تهران به سبب شرایط پایداری هواست و این 
پایداری در کانشهرها و مناطق کوهپایه ای و در 
فصل پاییز و زمستان یعنی در ماه های آذر و دی ماه 
بیشتر ایجاد می شود. صدوق موضوع آلودگی هوا را 
نوعی از بایای طبیعی در کانشهرها عنوان کرد 
و افزود: انسان می تواند این نوع از بایا را مدیریت 
کند؛ متاس��فانه س��ازمان حفاظت محیط زیست 
قدرت مقابله با آلودگی هوا را ندارد و بهتر اس��ت 
این برنامه به شهرداری یا سایر دستگاه ها سپرده 
ش��ود و این س��ازمان نقش نظارتی را انجام دهد. 
وی اطاعیه های صادر شده درباره کیفیت بنزین 
را دروغ دانس��ت و تصریح کرد: متاسفانه بنزینی 
که خریداری ش��ده نیز بی کیفیت است و مدیران 

ذی رب��ط بای��د در این ب��اره 
پاس��خ دهند. صدوق درباره 
اتهام هایی که نسبت به بنزین 
پتروش��یمی دولت قبل وارد 
می کنند، اظهار داشت: دلیل 
تکیه بر بنزین های پتروشیمی 
تحریم ها بود؛ در حال حاضر 
نیز بنزین های خریداری شده 

کیفیت لازم را ندارد.
آلودگی  ■ فاجعه آمیز  آثار 

هوا بر سلامت
»سامت بس��یاری از افراد جامعه در معرض 
خطر جدی قرار گرفته و بس��یاری از بیمار ی های 
غیرواگیر به آلودگی هوا وابس��تگی دارد«. وحید 
حسینی، مدیرعامل شرکت کنترل کیفیت هوای 
تهران همزمان ب��ا دومین روز برگزاری چهارمین 
همایش ملی مدیریت آلودگی هوا و صدا  با بیان 
این مطلب اظهار داشت: آلودگی هوا در سال 9۴ به 
معضل جدی سامتی شهروندان در کانشهرهای 
ایران تبدیل ش��ده و بس��یاری از شهرهای کشور 
به دلایل گوناگون بویژه تعدد خودروهای س��بک 

و سنگین در کانون آلایندگی های هوا قرار دارند.
وی با اش��اره ب��ه اینکه آمارها نش��ان می دهد، 
س��امت بس��یاری از افراد جامعه در معرض خطر 
جدی قرار گرفته و بسیاری از بیماری  های غیرواگیر 

به آلودگی هوا وابستگی دارد، یادآور شد: همچنین 
خطر م��رگ زودرس، بس��یاری را تهدید می کند. 
مدیرعامل شرکت کنترل کیفیت هوای تهران ابراز 
امیدواری کرد با توسعه دانش و با روشن شدن ابعاد 
فاجعه آمیز آلودگی هوا بر س��امت ش��هروندان در 
تهران و سایر کانشهرهای کشور، برنامه های کاهش 
آلودگ��ی هوا مبتنی بر اص��ول علمی و با نگاهی بر 

اثرات سامتی و بهداشتی تدوین و اجرا شود.
بحث بر س�ر م�لاک تصمیم گی�ری درباره  ■

آلودگی هوا
همچنین رئیس مرکز س��امت محیط و کار 
وزارت بهداش��ت ضمن اش��اره به تاش و توجه 
وزارت بهداش��ت برای به حداقل رساندن آسیب 
ناش��ی از آلودگی هوا به ش��هروندان، تاکید کرد 
تصمیم گی��ری درباره آلودگی هوا باید براس��اس 
شاخص بدترین نقطه تهران به لحاظ آلودگی باشد.
خس��رو صادق نی��ت، رئیس مرکز س��امت 
 محیط و کار وزارت بهداش��ت با اش��اره به اینکه

 ۱۳0 ایستگاه پایش کیفیت هوا در تهران وجود 
دارد، گفت: یک بحث این است که میانگین اعداد 
۳0 ایستگاه را گرفته و براساس آن درباره آلودگی 
شهر قضاوت و تصمیم گیری کنیم یا اینکه بدترین 
نقطه شهر را در نظر بگیریم و براساس شاخص آن 
نقطه، تصمیم گیری ها را انجام دهیم. وی با بیان 
اینکه وزارت بهداشت سعی دارد از رسیدن آسیب 
به شهروندان به هر طریقی جلوگیری کند و آسیب 
را به حداقل برس��اند، خاطرنشان کرد: بر سر این 
موضوع بحث وجود دارد و قرار است در کمیسیونی 
این موضوع مورد بازنگری قرار گیرد و امیدواریم به 

یک تصمیم مشترک برسیم.

شاخص آلودگی هوا روی عدد 149 قرار گرفتپایتخت

پایتخت در آستانه وضعیت قرمز
مدیرکل سابق محیط زیست استان تهران: سازمان محیط زیست در مقابله با آلودگی هوا ناتوان است

درمان در ویترین، بهداشت در پسَتو


